
بــه  نیــازی  ســینماآزادی 
شــاید  نــدارد.  معرفــی 
ســلبریتی  را  آن  بتوانیــم 
ســینماهای تهــران و شــاید 

کشور بدانیم. 
از  پیــش  کــه  ســینمایی 
انقلاب با نام ســینما شهرفرنگ در سال 1348 
آغــاز بــه کار کــرد، بعــد از انقلاب بــه »آزادی« 
 1376 ســال  آتش ســوزی  و  داد  نــام  تغییــر 
کــرد. در  از همیشــه  را مشــهورتر  ایــن ســینما 
طــول تمــام این ســال ها، ســینما آزادی همراه 
 جشــنواره فجــر در ســینماهای مردمــی بــوده 

است.
ســجاد نــوروزی آخریــن مدیــر ایــن ســینما که 
حــدوداً چهار ســال اســت در جایــگاه مدیریت 
آن قــرار دارد، درباره تجربه میزبانی جشــنواره 
در ســینما آزادی می گویــد: »از ســال 98 که در 
ســینما آزادی در خدمت مردم هستم هر سال 
نکات و ایده هایی برای برگزاری بهتر جشــنواره 
در ســینماهای مردمــی داشــته ام امــا به نظرم 
در ادوار مختلف جشــنواره خصوصاً در طول 8 
ســال اخیر به ســینماهای مردمی، نگاه تزئینی 
می شــود و چنــدان جــدی گرفته نمی شــود، به 
همین دلیل در این حوزه شــاهد رشد مخاطب 

و ایجاد مخاطب جدید نیستیم.«
او علــت اصلــی ایــن اتفــاق را سیاســتگذاری و 
و مدیریــت  ایده یابــی  بــرای  وقــت نگذاشــتن 
»بــا  می دهــد:  ادامــه  و  می دانــد  جشــنواره 
سیاســتگذاری ای کــه در طــول 8 ســال اخیر در 
حوزه ســینماهای مردمی فجر شاهد بوده ایم، 

مرتباً مخاطب را از دست داده ایم.«
امــا علــل کاهــش مخاطــب ســینما موضوعی 
فراتر از جشنواره فجر است که به مسائل درونی 
و بیرونی ســاختار سینما باز می گردد. تغییرات 
صنعت سرگرمی و تصویر در جهان و بالا رفتن 
دسترســی های عمومی به محصولات فرهنگی 
و هنــری از یــک ســو و کاهش تــوان اقتصادی و 
تشــتت در فرایند گزینش گری فرهنگی از سوی 
دیگــر، تأثیر بســزایی بــر اســتقبال مخاطبان از 

سینما داشته است.
نوروزی اما به مسأله مهم تبلیغات در جشنواره 
»تجهیــزات  می گویــد:  و  می کنــد  اشــاره  فجــر 
بیشــتر  امــا  اســت  مســائل  از  یکــی  ســینمایی 
در بحــث تبلیغــات، جشــنواره بایــد اقدامــات 
جدی تری داشته باشد، آفرهای مؤثرتری پیش 
روی مخاطبان گذاشــته شــود علــی الخصوص 
بــه ایــن خاطــر کــه مخاطــب فجــر، مخاطــب 
عــادی نیســت و تماشــاگر پیگیر سینماســت و 
 بایــد ســرویس های خاصــی را بــرای او در نظر 

گرفت.«
او ادامــه می دهــد: »متأســفانه چــون هر ســال 
نــودی  بــاز هــم دقیقــه   همــه چیــز جشــنواره 
می شــود، باز هــم این مــوارد از یاد مــی رود. ما 
در دوره ای می دیدیــم که مردم برای تماشــای 
فیلم های جشنواره صف می بستند اما به مرور 
کم رنگ شــده اســت. این ضعف ربطی به این 
دولــت و آن دولــت هم ندارد بلکه مســأله این 
اســت کــه هیچ وقت ماجــرا از ایــن زاویه جدی 

گرفته نشده است.«
شــدن  کم رنــگ  علــت  معتقدنــد  برخــی 
صــف، عــدم اســتقبال مردمــی نیســت بلکــه 
بــه مدیریــت فــروش بلیــت و پیش فــروش از 
طریق ســایت های میزبان فجر بازمی گردد. اما 
نوروزی ضمن رد این نگاه تصریح می کند: »ما 
که در میدان هســتیم این طور حس نمی کنیم. 
همان شــیوه پیش فروش ها هــم از بخش های 
بســیار مبهم و نقاط ضعف جشنواره فجر طی 

8 سال اخیر بوده است.«
انجمن صنفی ســینماداران، یکــی از نهادهای 
متولــی و اثرگــذار در حــوزه ســینماداری اســت 
کــه می توانــد در جشــنواره فجــر هــم به عنوان 
یکی از نهادهای کنشــگر در حوزه سیاستگذاری 
مشــارکت داشــته باشــد و به عنوان اصلی ترین 
پایگاه میزبــان مخاطبان مردمی برای مدیران 

جشنواره، طرف مشورت قرار بگیرد.
نــوروزی اما در این رابطــه می گوید: »همه چیز 
درباره جشــنواره فجر خصوصــاً در مدت زمان 
برگزاری در ســتاد جشــنواره، متمرکز می شــود. 

بنابرایــن خود ســتاد متولی اصلی این مســائل 
اســت و بایــد در رابطه با آنهــا تصمیم بگیرد و 

اقدام کند.«
وی در مــورد این که در دوره برگزاری جشــنواره 
فجر می تواند به همراه مردم فیلم ببیند یا نه، 
اظهــار می کند: »زمانی که مدیر ســینما نبودم، 
بیشــتر فیلم می دیــدم. الان خیلی بــه ندرت و 
خیلــی ســخت می توانم تــا انتهای فیلــم را در 
سینما بنشــینم و پیش نمی آید که یک فیلم را 

کامل بتوانم ببینم.« 
او می گویــد قبل ترهــا به عنــوان تماشــاگر هــم 
ســینماصحرا  و  ســینماآزادی  مشــتری  بیشــتر 
بوده اســت و می گوید: فیلم »بی پولی« یکی از 
فیلم هایی اســت که برای آن در صف ایســتاده 

اما نهایتاً موفق به خرید بلیتش نشده است.
دوره  در  ســینماداری  چالــش  اصلی تریــن  او 
تفکــر  طــرز  بــودن  قدیمــی  را  فجــر  برگــزاری 
مدیریتی درباره سینما می داند و تأکید می کند: 
»مــا می خواهیم با همان شــیوه ای کــه در دهه 
70 و 80 جشــنواره را برگــزار می کردیم در دهه 
اول 1400 هم به همان روش سینما و جشنواره 
را مدیریت کنیم و داریم اشتباه می کنیم! دیگر 
نمی شــود بــا همــان مــدل ســال های 70 و 80 
جشــنواره برگــزار کــرد. همه چیز عوض شــده، 
مخاطــب عوض شــده، نــگاه مخاطــب عوض 
شــده، شــیوه های اطلاع رســانی عــوض شــده، 
نحوه بازاریابی برای کالاهای هنری عوض شده 
و دیگــر نمی توانیم با همان شــیوه ها جشــنواره 
برگزار کنیم و انتظار داشــته باشیم مخاطب به 

سینما بیاید.«
او تأثیر برگزاری فجر در فروش سالانه سینما را 
منفی ارزیابی می کند و معتقد اســت مخاطبی 
کــه در طــول جشــنواره، بــه تماشــای فیلم هــا 
می آید بعد از جشنواره، دیگر مشتری محسوب 
نمی شــود و با تغییراتی کــه در صنعت تصویر 
اتفاق افتاده اگر ســینما بخواهــد در این رقابت 
باقی بماند باید تحرک بیشــتری از خود نشــان 
بدهــد و از فرصــت جشــنواره بــرای برکشــیدن 

خود در این رقابت، بهره لازم را ببرد.
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FAJR FILM FESTIVAL ویژه چهل و یکمین جشنواره  فیلم فجر

نیاز به شیوه های نوین در سینماداری در سینماهای مردمی فجر داریم
گزارش »ایران« از میزبانی سینما آزادی در جشنواره فیلم فجر

سارا حاتمی: اولین تجربه بازیگری من سریال »زخم کاری« بود و این دومین تجربه کاری من 
است. از زمانی که متوجه شدم که باید این نقش را بازی  کنم تقریباً هر روز با افراد معتاد ارتباط 

برقرار می کردم تا مدل زندگی شان را بدانم. به کمپ های ترک اعتیاد می رفتیم، پرس و جو 
کردیم و تحقیقات مختلفی داشتیم. در پیش تولید تمرین های مختلفی داشتیم تا باورپذیر 

نقش شکل بگیرد.
 نشست خبری جشنواره

رضا نجاتی:روز اولی که به دفتر آقای بابایی رفتم، گفتم من تلاش می کنم )لطفاً دقت کنید 
من ادعایی نکردم و ندارم فقط می گویم تلاش کردیم( یک فیلم شریف بسازم . 

سعی کردیم از جریان حال سینمای ایران دور شویم و به حال جدیدی در سینمای ایران 
برسیم. احساس می کنم که فیلم شریفی کار کردیم و قابل دفاع است و می توانیم پایش 

بایستیم.
 ستاد خبری جشنواره

دوری از جریان حال سینمای ایرانمدام با افراد معتاد در ارتباط بودم
34

خیلی شــبیه به خود بچه هاســت و دنیای آن هم 
امروزی اســت و قصــه اش هم در همین شــرایط 
زمان حــال می گذرد. بــه همین خاطــر معتقدم 

این انیمیشن موفق تر از قبل خواهد بود. 
ë  انیمیشــن بــرای  فیلمنامه نویســی  فراینــد   

چــه تفاوتــی بــا فیلــم دارد؟ آیــا در فراینــد تولیــد 
هــم تغییــرات مداومی بــا توجــه بــه کارگردانی و 

صداپیشگی ممکن است اتفاق بیفتد؟ 
»هنــر پویــا« یــک شــورایی دارد کــه این شــورا 
از طــرح، ایــده تــا مراحل بعــد یعنی ســیناپس و 
فیلمنامــه و بعــد از آن همــه تغییــرات و آدابتــه 
کردن با اقتضائات ســاخت اثر را به طور مســتمر 
دنبــال می کنــد. چیــزی هــم کــه تولید را ســخت 
می کند همین دقت و حساســیت های »هنر پویا« 
روی متــن اســت. پروســه فیلمنامه در انیمیشــن 
خیلــی طولانی تــر اســت و قابل قیاس با نوشــتن 
فیلمنامه فیلم رئال و حتی ســریال نیســت چون 
در انیمیشن هزینه دور ریختن یک پلان می تواند 
به اندازه هزینه دور ریختن چند روز فیلمبرداری 
باشــد به همین خاطر اصلًا نمی شــود روی متن، 
ریســک کــرد و یــک متــن ســاده نوشــت و بعــد 
مــدام آن را تغییــر داد چون هزینه های ســاخت 
از طــرف دیگــر گــروه هنرپویــا  خیلــی بالاســت. 
مخاطبــان  بــه  کــه  پیامــی  و  محتــوا  اصــل  روی 
بالایــی دارد و  انتقــال می دهــد تمرکــز و دقــت 
همــه این نــکات حساســیت  نوشــتن فیلمنامه 
را بیشــتر هــم می کنــد ولــی بالاخره 
با همــه ایــن توضیحــات ما 
در  جــدی  تغییــرات 

بچــه زرنگ پــس از اتمــام فیلمنامه داشــتیم که 
ناشــی از بازخوردهــای دریافت شــده از مخاطب 
و همچنیــن مشــورت با برخــی کارشناســان بوده 

است.
ë  نزدیک به یک دهه است که مخاطب کودک با 

آثار »هنر پویا« آشــنا شــده و برای آنها اشتیاق هم 
دارد اما در بهترین حالت هر دو سال یک اثر تولید 
می شود. چه بخشــی از تأخیر به فقدان متن خوب 

یا زمان بر بودن آن باز می گردد؟ 
نــگارش فیلمنامــه بچــه زرنــگ حــدود 7 ماه 
زمــان برد و درســت اســت کــه بعــد از آن، با یک 
فاصلــه یکی دو ســاله مراحل تولید و ســاخت اثر 
شروع شد اما باز هم عملًا فیلمنامه متوقف نشد 
و اصلاحات دائمی در پروســه ساخت وجود دارد 
که بــه ذات خود انیمیشــن برمی گــردد. در تولید 
انیمیشن درواقع دارید از هیچ، شخصیت و قصه 
می ســازید، نــه بازیگــری وجود دارد و نــه دکوری. 
همــه اینها ســاخته می شــود. در فیلمنامــه فیلم 
رئــال، یــک توضیح صحنــه مختصر کافی اســت 
اما در انیمیشــن هــر چقدر هم توضیح بنویســید 
بــاز هم چیــزی کم اســت. اینها فیلمنامه نویســی 
انیمیشــن را تبدیل به پروسه ای می کند که همراه 
بــا مراحــل ســاخت پیــش مــی رود و تکامــل پیدا 

می کند. 
ë  این را باید دلیل تأخیر در نمایش آثار دانست؟ 

تولید انیمیشــن به صورت کلی نســبت به آثار 
رئال زمانبر اســت، چرا که یک اثر انیمیشــن ســه 
چهــار ســال زمــان بــرای تولیــد نیــاز دارد. در اثــر 
بچــه زرنــگ پاندمــی کرونــا و برخی مــوارد دیگر 
در طولانی تر شــدن پروســه تولیــد تأثیرگــذار بود 
و بازخــورد نمایــش فیلشــاه در ســینماها و توقف 
پــروژه برای ارتقای کیفیت آن هم عوامل دیگری 
اســت کــه در زمانبر شــدن تولید اثر نقش داشــته 
اســت. رندرینــگ و بخــش فنی تولید هــم خیلی 
زمان بــر بود. به علاوه که تولید انیمیشــن، بودجه 
قابــل توجهــی می طلبــد و هــر قــدر جــذب اولیه 
درســت باشــد با بروز مشــکلات اقتصادی پروسه 

ساخت زمان برتر می شود. 
ë  پیش بینی تــان ایــن اســت کــه از جهــت فنــی 

استقبال مخاطب از اثر چطور باشد؟ 
مــن از زاویــه نــگاه خــودم می توانــم این طــور 
بگویــم که در مــورد کارهایــی که انجــام می دهم 
اثــر  ایــن  مــورد  در  و  ســختگیرم  خیلــی  خیلــی 
حساسیت بیشتری داشتم که میزان سختگیری ام 
را دو چنــدان می کنــد. امــا روزی کــه بــرای اکــران 
خصوصــی خودمــان حضــور پیــدا کــردم انتظــار 
نداشتم چنین کاری را روی پرده ببینم. مطمئنم 
که »بچه زرنگ« همه را شگفت زده خواهد کرد و 
اصلًا قابل قیاس با کارهای قبلی خود »هنر پویا« 
نیســت و ســطح آن بالاتــر از همه انیمیشــن های 
ایرانــی اســت کــه تاکنــون مــردم دیده انــد. قــول 
می دهم که همــه تعجب کنند! مهم ترین بخش 
ایــن غافلگیــری هــم همــان روایــت اســت که ما 
همیشــه در آن ضعف داشتیم. اما »بچه زرنگ« 
بــا اصلاحــات و تغییراتــی کــه هنرپویــا در طــول 
فرایند ســاخت اعمــال کرده خــوب پیش می رود 
و روایتــش را جــا می انــدازد. من فکــر می کنم که 
بچــه زرنگ برای کودکان هم جذابیت دارد و هم 

متوجهش می شود.
ë آینده انیمیشن ایران را مثبت می بینید؟ 

انیمیشــن در ایران خیلی مســتعد است ولی 
انیمیشــن، یک کار دلاری است و همه نیروهایی 
که بــرای انیمیشــن کار می کنند پیشــنهاد انجام 
همــان کار را به قیمت دلاری از کشــورهای دیگر 
هم دارنــد بدون اینکه لازم باشــد از ایران خارج 
شــوند. همیــن الان هم تک تــک نیروها احتمالًا 
دارنــد همیــن کار را می کنند. رقابــت برای اینکه 
یــک اســتودیو بتوانــد نیروهایــش را نگــه دارد، 
زیــاد اســت و یــک کمپانــی ایرانــی در ایــن فضا 
مجبور اســت با قیمت های جهانی رقابت کند تا 
نیروهای خودش را حفظ کند. این مسأله خیلی 
کار را ســخت کرده و عملًا آینده انیمیشــن ایران 
به بحــث اقتصادی گــره خورده اســت. بنابراین 
آینده انیمیشــن ایــران را نگران کننــده می بینم. 
خــورده  گــره  دلار  بــا  مــا  انیمیشــن  سرنوشــت 
درحالی که دقیقاً به نقطه پرش رســیده ایم و در 
برهــه ای قــرار داریم که درســت در نقطه طلایی 

رشد است.

چشمه جوشان استعدادش قدر ببیند.
البته جمشــیدی برای پیمودن ســریع پله هــای موفقیت تنها به 
غریزه و شانس بسنده نکرد و تلاش کرد با شرکت در کلاس های 
آمــوزش بازیگــری و برقراری ارتبــاط با تئاتر صحنــه ای، کیفیت 

کاری خود را ارتقا دهد. 
در میانــه ایــن موفقیت هــای تحســین آمیز البتــه یــک موقعیت 
ناخوشــایند هم در ســال های پرفــروغ کاری جمشــیدی رخ داد؛ 

آنجــا کــه نــام او در جریــان معرفــی نامزدهــای دریافــت جایزه 
نقش مکمل مرد اختتامیه جشــنواره ســی و ششــم قرائت شد و 
عده ای به این اعلام خندیدند. واکنش پژمان جمشــیدی به این 
خنده هــای ســخره آمیز و غیرمحترمانــه، ســکوت و جدیت بود و 
مهم تر از همه اینها مصمم تر شــدن در مسیر رو به جلویی که تا 

آن زمان طی کرده بود.
جمشــیدی پس از بازی در دو فصل از ســریال »دیــوار به دیوار« 

ســاخته ســامان مقدم و فیلــم »خوب بــد جلف ارتش ســری« و 
تعــدادی فیلم و ســریال کم اهمیت تر و گمنام تر ســال های آخر 

دهه 90 را باز هم با موفقیت و کامیابی سپری کرد .
کمدی فانتزی موفق ســروش صحت یعنی فیلم »جهان با من 
برقــص« و ســریال دیدنــی »زیرخاکــی« ســاخته جلیل ســامان، 
پژمــان را در هــر دو عرصــه ســینما و تلویزیــون در جایگاهی بالا 
نگاه داشــتند تا نوبت به فیلم درخشــان »علفزار« ساخته  کاظم 

دانشــی برسد که جمشیدی موفق شــد با ایفای نقش 
بازپرس بشــارت علاوه بر یک نقش آفرینی درخشان 
به شــکل کامل از پرســونای کمیک تثبیت شده خود 
خارج شــده و خــود را به عنــوان یک بازیگــر همه فن 
حریــف و قابــل اعتماد معرفــی کند. بازیگــری که به 

نظــر می رســد مســیر درخشــان طولانی تــری در پیــش 
دارد.

فاطمه ترکاشوند
روزنامه نگار

گزارش روز


